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Op Schiermonnikoog komen mensen 
en vogels altijd terug
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Als vogelaar ga je meestal meteen even bij de 
Westerplas kijken als je de veerboot verlaat. Van 
vrienden had ik in de herfst gehoord dat het 
“daar” een grote ravage was, dus mijn jaarlijkse 
weekje Schier in januari begon met meteen een 
fietstocht naar de plas. Het viel me nogal mee. Er 
was inderdaad veel gekapt, maar daardoor was 
de plas veel beter zichtbaar en … er stond een 
spiksplinternieuw vogelkijkscherm. Daar word je 
als (kleine) vogelaar altijd blij van, vooral als de 
kijkgaten op de goede hoogte zijn gemaakt.

Bij de plas stond een spiksplinternieuw vogelkijkscherm

Project Wij & Wadvogels Schiermonnikoog  
Ik heb een ontmoeting georganiseerd met bos-
wachter Cynthia Borras van Natuurmonumenten in 
het nieuwe Informatiecentrum Het Baken aan de 
Reeweg. Cynthia is boswachter Communicatie en 
Beleven en zij zal me vertellen over de Westerplas 
en het project Wij & Wadvogels. Dit project bestaat 
uit 25 deelprojecten in het gehele Waddengebied 
en één ervan wordt dus gerealiseerd op Schier-
monnikoog. 

Doel van het project is op Schier meer broed- 
en rustplekken voor wadvogels creëren en 
verantwoorde voorzieningen maken om de 
vogels te bekijken.                                                       
Verschillende partijen hebben hiervoor de handen 
ineen geslagen. Cynthia noemt behalve haar eigen 
organisatie Natuurmonumenten, de gemeente 

Schiermonnikoog, Vogelbescher-
ming Nederland, provincie Fryslân, 
Wetterskip Fryslân en Rijkswater-
staat. 
 
In het afgelopen jaar zijn er 
inspraakrondes geweest met de 
eilanders om zo tot een goed alge-
meen geaccepteerd plan te komen. 
Het geld voor het hele project komt 
uit het Waddenfonds (zie kader 
hieronder). 

In gesprek met boswachter Cynthia Borras

Het Waddenfonds 
Het Waddenfonds is een compensatiefonds voor CO2 uitstoot, opgericht 
om een duurzame en kwalitatieve impuls te geven aan de ecologie en 
economie van het Waddengebied. Dat doen ze met financiële onder-
steuning van initiatieven in het Waddengebied, die bijdragen aan het 
realiseren van de (hoofd)doelen. Zowel ondernemers, stichtingen en ver-
enigingen als lagere overheden kunnen een subsidieaanvraag indienen 
voor de uitvoering van een project. Daarbij is samenwerking tussen 
partijen van belang. Het Waddenfonds hanteert acht thema’s, die voor 
bepaalde perioden worden opengesteld. 
Vogelbescherming is de initiatiefnemer voor het project Wij & Wadvogels.
website: https://waddenfonds.nl  

Het Waddenfonds heeft projecten langs de gehele waddenkust
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Daar kun je een beroep op doen als je een goed 
plan hebt. 
“Dat plan hadden we al jaren”, vertelt Cynthia, 
“de Westerplas was bijna helemaal dicht gegroeid 
en daardoor aan het oog onttrokken. Met name 
mensen die graag vogels kijken (en fotograferen) 
hadden nogal eens de gewoonte zich een weg 
door de wilgen en het riet van de plas te banen. 
Dat bracht behalve schade aan de vegetatie ook 
veel onrust onder broedende en rustende vogels 
teweeg. 
 
Op het wad tussen veerdam en jachthaven foera-
geren veel vogels. In de hoek van de jachthaven 
bestaat er al een aantal jaren een HVP (hoog-
watervluchtplaats) waar veel wadvogels met 
hoogwater rusten. In het broedseizoen broeden er 
scholeksters, graspiepers, tureluurs. Met het zand 
dat uit de jachthaven wordt gebaggerd willen wij 
deze HVP versterken door eilandjes op te spuiten 
en zo meer ruimte te maken voor rustende en 
broedende wadvogels.
Om deze Schiermonnikoogse natuur te behouden 
voor de toekomst moest er iets gebeuren zodat 
zowel de eilanders als de bezoekers op die 
plekken op een verantwoorde manier kunnen 
blijven genieten van de vogels, terwijl de laatste 
zo min mogelijk gestoord worden. Zo ontstonden 
de plannen voor de Schiermonnikoogse bijdrage 
aan Wij & Wadvogels”.
 
Op 10 mei vorig jaar is in een live uitzending van 
Schier-tv het project uitgebreid toegelicht. Kijkers 
konden vragen stellen, en daar werd goed gebruik 
van gemaakt (nog steeds terug te kijken op 
https://webinar.geocast.live/wij-wadvogels). Ver-
volgens zijn er diverse excursies georganiseerd (in 
kleine groepjes, want corona), er zijn gesprekken 
gevoerd met eilanders, gidsen en andere vrijwil-
ligers en op die manier is voldoende draagvlak 
gecreëerd. Cynthia: “De overheersende boodschap 
was dat we het eenvoudig moesten houden. Geen 
toestanden met houten platforms en dergelijke. 
Alle reacties en ervaringen zijn verzameld en door 
de specialisten van bureau Eelerwoude verwerkt 
tot een goed plan, dat op 10 november aan de 
eilanders is gepresenteerd”. Inmiddels is men al 
ver gevorderd met de uitvoering. 

Je een weg banen door struweel en riet  
Cynthia: “Uit een bezoekersonderzoek is gebleken 
dat veel van onze gasten regelmatig terugkomen 
op het eiland. Sommige al vanaf hun jeugd, toen 
ze op schoolkamp kwamen. De mensen komen 
vooral voor de natuur en de kleinschaligheid. 
Gemiddeld loopt men 5 – 10 km per dag, 82% 
wandelt, 84% fietst, 20% boekt excursies bij Infor-
matiecentrum Het Baken om met de boswachter 
op stap te gaan. Er zijn veel 50+ers. Helaas zijn er 
onder die grote aantallen bezoekers ook mensen 
die het met de regels niet zo nauw nemen. 

Eigenlijk hebben we het meest last 
van “pseudo-biologen”,”pseudo-
ecologen”, vogelaars en eigenaren 
van loslopende honden die zich een 
weg banen door struweel en riet. 
Wij willen deze mensen graag van 
dienst zijn, maar we willen ook dat 
ze onze natuur op de juiste manier 
beleven zonder over de grenzen 
van flora en fauna te gaan. Mensen 
mogen best struinen van ons, maar 
ze moeten accepteren dat als er een 
bordje staat ze dat moeten respec-
teren. We zijn als Nationaal Park 
Schiermonnikoog verplicht bepaalde 
borden te plaatsen, zoals “fietsen op 
de paden en honden aan de lijn,” 
maar het is voor sommige mensen 
kennelijk toch moeilijk dit op te 
volgen”. (Elders in dit blad schrijft 

Veel gasten boeken excursies bij Informatiecentrum Het Baken om met de boswachter op stap 

te gaan

Mensen mogen best struinen maar ze 

moeten de bordjes respecteren. Op de  

achtergrond het slibdepot.

collega John Didderen iets over 
bordjes). 
Op Schiermonnikoog werken de 
boswachters samen met vrijwillige 
toezichthouders die bezoekers infor-
meren over het gebied en de regels 
die er gelden. Regelmatig komt er 
een boa van Natuurmonumenten 
naar het eiland. Op het gebied van 
handhaving werkt Natuurmonu-
menten nauw samen met de eiland-
politie en de gemeentelijke boa’s. 

Van Marquenterre naar Schier  
Voor we naar buiten gaan wil 
ik even iets meer weten over 
mijn gesprekspartner. Hoewel ze 
vloeiend Nederlands spreekt hoor 
ik toch een licht accent en de naam 
Borras klinkt ook van over de grens. 
Dat klopt. Cynthia kwam 17 jaar 
geleden als biologiestudente stage 
lopen op Schiermonnikoog. Ze is 
Française en was gids in het vogel-
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reservaat Marquenterre. Dit park (ruim 200 hec-
tare) ligt aan de Sommebaai in het noorden van 
Frankrijk, bij de monding van de rivier de Somme, 
regio Picardië. De Sommebaai is een natuurreser-
vaat, een Ramsar wetland, en een Natura-2000 
gebied. Het wordt gezien als een van de mooiste 
baaien van Frankrijk. 
Het was de lepelaar die Cynthia naar Schiermon-
nikoog bracht. Er was een contact tussen de 
Marquenterre en Schiermonnikoog ontstaan omdat 
er een tweelingsonderzoek was tussen beide 
gebieden. Ze mocht voor haar stage kiezen tussen 
Nationaal Park Coto de Doñana in Spanje waar de 
lepelaars overwinteren, of Schiermonnikoog waar 
ze steeds vaker broeden. Het werd Schier en ze 
is er nooit meer weggegaan. Ze houdt van het 
eiland, een eilander, de rust, de natuur met een 
heel eigen eilanddynamiek en de manier waarop 
daarmee omgegaan wordt. Het is ook bijzonder 
om in zo’n kleine hechte gemeenschap van 900 
eilanders en jaarlijks 300.000 bezoekers te leven. 
Ze voelt zich inmiddels een echte Schiermonnik-
oogse. 

Het kweldertje bij de jachthaven  
Voor we de fiets pakken lopen we nog even door 
het nieuwe bezoekerscentrum. Het ziet er goed 
verzorgd uit. De educatieve ruimte biedt veel 
interactieve mogelijkheden voor jong en oud. Even 
later fietsen we richting jachthaven (de voor-
malige veerhaven). De vaarroute naar de jacht-
haven moet regelmatig worden uitgebaggerd. 
Het slib (niet verontreinigd) wordt nu opgeslagen 
in een belendend baggerdepot. Het kan na het 
ontwateren van de zandige fractie uit het bag-

germateriaal worden gebruikt voor 
toepassingen op het eiland. Ten 
oosten van de jachthaven ligt een 
kleine kwelder. Daar is de overgang 
tussen land en zee heel geleidelijk. 
Je ziet hier dat de brede grens-
strook het meest vogelrijk is, vooral 
met hoogwater als de vogels zich 
terugtrekken op de rand van het 
kweldertje. Maar ook met laag-
water is de overgang met zoekende 
bontbekplevieren, steenlopers, 
tureluurs en drieteen- en bonte 
strandlopers vogelrijk. In de hoek 
van de jachthaven, tegen de dijk 
aan, broeden oeverzwaluwen, 
tureluurs en scholeksters. Bij hoog-
water staan er soms honderden 
plevieren, scholeksters, grutto’s en 
wulpen te wachten op het volgende 
laagwater. Het is de bedoeling dat 
het slib o.a. gebruikt gaat worden 

Het was de lepelaar die Cynthia naar Schiermonnikoog bracht

(Foto: A.J.W. Winkelman)

voor het opspuiten van eilandjes 
verderop en zo rust- en broedgele-
genheid te creëren voor de talrijke 
broedvogels. Door het baggermate-
riaal tijdens de werkzaamheden niet 
via het depot te storten maar recht-
streeks op de toekomstige plaats 
van de eilandjes uit te laten lopen, 
wordt veel extra machinaal werk 
voorkomen. De steile zandwanden 
voor de broedende oeverzwaluwen 
lopen geen gevaar en worden zoals 
altijd jaarlijks gefatsoeneerd.

Lepelaar 
Met hun lepelvormige snavel, 
helder witte verenkleed en 
lange waadpoten zijn lepe-
laars een elegante verschij-
ning. Ze ‘lepelen’ het voedsel 
uit het water door hun snavel 
heen en weer te bewegen. Er 
broedden in 2011 zo’n 2300 
paren in Nederland, waarvan 
de ruime meerderheid op de 
Waddeneilanden. Lepelaars 
broeden bij voorkeur op rus-
tige plekken, niet veel verder 
dan 50 kilometer van de 
plaats waar ze voedsel kunnen 
vinden. ‘Rustig’ wil in dit geval 
vooral zeggen: liefst buiten 
bereik van roofdieren.

Vestiging en ontwik-
kelingen van de lepelaar  
Op alle Waddeneilanden 
zijn broedkolonies, in totaal 
broeden er meer dan 60% van 
alle Nederlandse lepelaars. 

Vervolg pag. 24
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Na 1900 ontstond de eerste waddenkolonie 
lepelaars op Texel (in de Muy). In 1962 
vestigde de lepelaar zich op Terschelling, in 
1983 op Vlieland en in 1992 op Schiermon-
nikoog. In 1994 is ook Ameland door de 
lepelaar ‘ontdekt’ als broedgebied, hoewel 
het pas in 1996 tot echt broedsucces kwam. 
Twee jaar later, in 1998, werd het eerste 
broedende lepelaar paar gezien op Rot-
tumerplaat en in 2000 vestigde de soort 
zich op de kwelders langs het Balgzand. In 
2010 broedden er voor het eerst lepelaars 
op Griend. De lepelaar staat sinds 2004 niet 
meer op de Rode Lijst van bedreigde en 
kwetsbare vogelsoorten in Nederland.

Trekgedrag van lepelaar  
De lepelaars die in West-Europa broeden, 
overwinteren vooral langs de West-Afri-
kaanse kust, zoals in het tropische wad-
dengebied Banc d’Arguin voor de kust van 
Mauritanïe. Een klein deel blijft in Europa 
en overwintert langs de kusten van Frank-
rijk, Spanje en Portugal. Soms worden er in 
Nederland overwinterende lepelaars gezien.
De trekkende lepelaars rusten onderweg op 
verschillende plekken om weer op krachten 
te komen. Die rustplekken zijn van levens-
belang voor trekvogels. Hoe langer de reis, 
hoe langer de lepelaars nodig hebben om 
tussendoor op krachten te komen. In totaal 
kan de hele trektocht wel twee maanden 
duren. Tijdens de trek gaat ongeveer 60% 
van de jongen dood door jacht, roof, uitput-
ting en vooral hoogspanningskabels. Begin 
februari vertrekken de lepelaars weer uit hun 
overwinteringsgebieden. 

Bron: website natuurmuseum Ecomare Texel 

Voorlopig is het nog even wachten 
op de eilandjes begrijp ik van 
Cynthia. Ook Schiermonnikoog valt 
onder het Landelijk Hoogwaterbe-
schermingsprogramma (HWBP). De 
dijk- en duinversterking op Schier-
monnikoog is een onderdeel van dit 
programma waarin waterschappen 
en Rijkswaterstaat de komende 
dertig jaar ruim 1.500 kilometer aan 
dijken en 500 sluizen en gemalen 
in heel Nederland gaan versterken. 
In 2024 wordt de meest gewenste 
oplossing gekozen. Daarna worden 
de plannen verder uitgewerkt en 
start naar verwachting in 2027 
de uitvoering. De bedoeling is dat 
vanaf dit najaar al het slib uit de 
jachthaven gebruikt gaat worden 
om de eilandjes aan te leggen. 
Elke keer als de jachthaven wordt 
gebaggerd, wordt er een mengsel 
van slib en zand het wad op geleid. 
De eilanden ontstaan dus niet in 
één keer, maar na vijf à tien jaar 
moeten de eerste veranderingen en 
uitbreiding van de bestaande HVP 
wel zichtbaar zijn.

Een vogelhut naar m’n hart  
We fietsen door naar de Wester-
plas. Afgelopen maanden is daar 
het nodige snoeiwerk uitgevoerd. 
Op het eerste oog kun je inder-
daad spreken van enige kaalslag, 
maar ik begrijp van Cynthia dat 
alles weloverwogen en met beleid 
is uitgevoerd. De wilgen zijn aan 

Ook de fietspaden worden verbeterd

Ook het pad naar de al jaren bestaande 

vogelkijkhut is gesnoeid en beter bereikbaar

de zuidoever weggehaald, zodat 
het zicht op de plas aanzienlijk 
is verbeterd. Het riet zal op die 
plekken weer snel aangroeien zodat 
de vogels opnieuw in de kragen 
kunnen schuilen en rusten. Ook 
het pad naar de al jaren bestaande 
vogelkijkhut is gesnoeid en beter 
bereikbaar. Langs het fietspad zijn 
grote stukken ruigte opgeschoond. 
Hier groeien de zeldzame parnassia 
en orchideeën; helaas in januari 
is daar niets van te zien. Braam-
struiken die alles overwoekerden 
zijn deels verwijderd. Verderop zijn 
zichtlijnen en uitkijkpunten gecre-
eerd en er zijn plekken gemaakt 
waar fietsen kunnen worden 
gestald. Cynthia: “We hopen dat 
mensen ze gaan gebruiken en hun 
fietsen niet, zoals tot nu toe, zomaar 
ergens in de berm parkeren.  
 
Voordeel van deze grote operatie 
is dat alles nu ook beter te onder-
houden is”. Even later naderen 
we het nieuwe vogelkijkscherm. 
Het staat er nog wat nieuw en 
onwennig bij. Ik begrijp dat het nog 
niet helemaal af is, links en rechts 
moeten nog schermen worden 
aangevuld. Maar ook nu al is het 
een schitterend stevig, hufterproof 
scherm. Ik had de dag ervoor al 
wintertalingen, kuif- en tafeleenden 
en een enkele zilverreiger gespot. 
Nu is er nauwelijks iets te zien. 
Het is koud en winderig, je kunt 
niet alles hebben helaas. Gelukkig 
hadden we de dag er voor al een 
paar mooie zonnige foto’s gemaakt.  
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Er zijn plekken gemaakt waar fietsen kunnen worden gestald

Cynthia wijst me op het draad dat hier en daar is 
gespannen. Het is deels voor de paarden die in 
de duinen grazen, en deels om te voorkomen dat 
bezoekers de vers omgewoelde bermen betreden. 
Het is de bedoeling dat ook hier, midden in de 
Westerplas een paar eilandjes worden opgespoten 
die moeten dienen als rust en broedplek.  
Voor de doelsoorten zoals visdieven, kluten en 
plevieren is het belangrijk dat de eilandjes zoveel 
mogelijk open blijven. Hier houden ze bij de 
aanleg rekening mee, door ze zo te maken dat 
plantengroei traag op gang komt. Daarnaast zullen 
vrijwilligers er voor het broedseizoen met een 
bootje naar toe moeten roeien voor onderhoud 

en om ze kaal te houden. De eerste 
vrijwilligers hebben zich al aange-
meld. 

Cynthia: “De aanleg van de broed-
eilandjes heeft als doel dat er 
meer broedvogels komen. Als deze 
succesvol broeden zal de populatie 
toenemen en komen er dus meer 
vogels. Het aantal overtijende wad-
vogels zal door de aanleg van de 
eilandjes niet meteen spectaculair 
stijgen. Maar als we de rust op deze 
plekken kunnen garanderen kunnen 
vogels die elders verstoord zijn 
er een veilig heenkomen vinden. 
Uiteindelijk vergroot dat hun kansen 

op overleving. Hoe meer plekken er 
in de Waddenzee zijn waar vogels 
rustig kunnen overtijen, hoe groter 
het aantal dieren zal zijn dat de trek 
succesvol aflegt, de winter over-
leeft en/of in goede conditie in het 
broedgebied aankomt”.
 
Als we terugfietsen vraag ik nog 
even wanneer de lepelaars terug 
komen. Dat blijkt half februari te 
zijn. Afgelopen jaar broedden er 70 
paar lepelaars bij de Westerplas. 
Benieuwd of ze “hun” Westerplas 
herkennen. Misschien even wennen, 
maar uiteindelijk zullen ze er blij 
mee zijn. Ik kom zeker terug als ze 
er zijn! 
Dank voor een mooie, winderige 
morgen Cynthia. Bij het verlaten 
van het eiland, een paar dagen later 
ontdekte ik vlak bij de veerboot ook 
nog een grote groep pijlstaarten; 
magnifiek. 

Tekst: Wil Kroon
Foto’s: Henk Breman

Bron: website van het Nationaal 
Park https://www.np-schiermon-
nikoog.nl/over-het-park/wijenwad-
vogels-schiermonnikoog.htm

Gelukkig hadden we de dag er voor al een 

paar mooie zonnige foto’s gemaakt.

Foto van de Westerplas.


